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Jé esőket kapott 
U egész ország 

A hétfőn délután és este 
nyugatról érkezett erősebb 
zivatarfront átvonulását or-
szágszerte jó esőzések kisér-
ték, ami a mezőgazdaságnak 
szinte felbecsülhetetlen hasz-
not hozott: mindenütt fel-
frissültek a mezők, a csapa-
dék jó viszonyokat terem-
tett a talajmunkákhoz, meg-
gyorsítja a másod- és tarló-
vetések kelését. A Meteoroló-
giai Intézet Központi Előre-
jelző Osztályán tájékoztatá-
sul közölték, hogy az utóbbi 
hetekben a hőségtől legtöb-
bet szenvedett alföldi és 
tiszántúli vidékek általában 
5—10 milliméteres csapadé-
kot kaptak, csupán a Horto-
bágy -esőadagja* maradt a 
két milliméteres szinten. Bő-
ségesebb volt az esőzés a 
Dunántúlon és az északi me-
gyékben. Győrből 18, Zala-
egerszegről 20, Körmendről 
22 és Szombathelyből 29 mil-
liméteres esőt jelentettek a 
megfigyelők. Az északi 
hegyvidékeken többhelyütt 
mértek 25—29 millimétert 
A csapadékvíz hasznosulá-
sának kedvezett, hogy a — 
Balaton-vidék kivételével — 
a szél nem volt viharos. 

A zivatarsorozat a hétfőn 
mért 30—34 fokos meleget 
országszerte 10 fokkal mér-
sékelte. A keddi maximumok 
már csak 20—24 fokig emel-
kedtek, csak Keszthelyről, 
Nagykanizsáról és Bajáról 
jelentettek az állomások 24, 
illetve 25 fokos meleget 

A további kilátások ugyan-
csak jók. A meteorológusok 
szerint a szerdára virradó 
éjszaka a hőmérséklet álta-
lában 10 fokig süllyed, sőt 

LEVELEK és EMBEREK 
Figyelmetlen gondozók * Megoldódott panasz * Tiszteletlen 
fiatalember * Segítenek a gyerekek * Nagyobb megértést 

Tehetetlen öregasszony 
"Kérem, látogassanak meg vissza és a fiú édesanyja is háza udvarában van kút és 

lakásomon, mivel öreg és többször szidta ót. lefolyócsatorna is, amit hasz-
szivbeteg vagyok, özv. G. Személyes találkozásunk- nálhat. A házkezelöség ls fi-
Imréné Juhász Gyula u. 16.* kor ugyanezt mondta el és gyelmeztette F. Ferencnét 

Néhány sor csupán, s ami- amikor meglátogattam a eredménytelenül. Talán ezek 
kor felkerestem, éppen egy másik felet is, akkor a fia- a sorok hatnak és megértésre 
rosszullét után volt az idős talember a panasztevőt ma- találnak. . . 
néni. Nem a betegségére pa- rasztalta el. Azt állította, * 
naszkodott, hanem a körül- hogy V-né őt letegezte, 
ményeire. Közel másfél év- "öcsi*-nek szólította és ezért Amikor kimentem az Április 
vei ezelőtt beengedett laká- "begerjedtem s jól meg- 4 útja 47 szám alatti házba, 
sába egy házaspárt, akiknek mondtam neki a véleménye- azonnal meggyőződtem arról, 
nem volt otthonuk és azok met*. hogy a levélírók panasza 
ígérték, hogy őt majd gon- Én is megmondtam a fiú- igaz, kérelmük jogos. Az ud-
dozzák a lakásért A férjjel nak a véleményemet, hogy varban egy pincelakásban la-
nlncs is baj — ismeretlenül az idősebbekkel szemben kik özv. K. Imréné 76 éves 
fogadta be őket! —, de a fia- tiszteletteljesebben vlaelked- beteg asszony. A lakást már 
talasszony nagyon goromba jék — persze az Idősebbek évekkel ezelőtt a tisztifőor-
hozzá. Ezt nem bírja elvisel- se kapassák el magukat. Bo- vos lakhatatlannak mlnősf-
ni. És azt is kifogásolja, nyolultnak látszik, de egy- tette: valóban az. A néni be-
hogy gondozói az előszobájá- szerű az igazságtétel: legye- teges és habár korábban tál-
ba beállítottak egy konyha- nek egymással íigyelmeseb- takozott az ellen, hogy szociá-
szekrényt Ez zavarja őt. A bek az említett lakók, és ke- lls otthonba kerüljön, most 
tányércsörömpölés behallat- rllljék el a veszekedést. Eh- már szívesen venné. Elen-
szik szobájába, nem tud hez nem nagy megerőltetés gedhetetlenül szükséges, 
Ilyenkor pihenni és eddig hi- szükséges. A fiatalember hogy a kerületi tanács egész-
ába kérte, hogy tegyék el on- azóta mér a kapuban leál- ségügyl osztálya mielőbb le-
nan, nem tettek eleget ki- Htja motorját és ha valaki hetőséget teremtsen az idős, 
v^nságának. Pedig mennyire újból gorombáskodik, meg- szinte magatehetetlen asz-
fogadkoetak, — amikor szin- sérti a másik lakót, a sértett szomy elhelyezéséhez, 
te könyörögtek G.-nénak, en- fél bíróságnál szerezhet ér- M. T. 
gedje be lakáséba — hogy vényt panasza orvoslásának. 
figyelmesek lesznek az öreg, — 
beteges néhl Iránt. Most mi-
ért nem azok?. . . 

Nagyobb tájékozottságot 
Ízléses meghívót kaptam A meghívóra ráírták a Sze-

az őszibarack- és virágkiál- ged megyei jogú városi te-
lítés megnyitására. Színvo- nács vb kereskedelmi osztá-
nalas, kifejező rajzot készí- lyát, a Csongrád megyei és 
tettek a rendező szervek, szegedi járási tanács vb me-
Ugyesen, szimbolikusan mu- zőgazdasági osztályát és ez 
tatja a meghívó a kiállítás alá a Hazafias Népfront 
tárgyait, és a helyét a sze- Csongrád megyei és Szeged 
gedi tanácsházának jellegze- városi elnökségét, mint ren-
tes tornya jelzi. dező testületet Furcsa, hogy 

Sikerült megnyerniük Lo- Csongrád megye és Szeged 
sonczi Pál földművelésügyi város e fontos politikai tes-
mlniszter közreműködését ls, tületét csak úgy -harmadsor-
a miniszter elvállalta a kl- ban* vetették oda, közigaz-
állítás megnyitását. Elképze- tásl szakosztályok alá. 
lem, mennyi sok munka, iz- A Hazafias Népfront 
galom és gond húzódik meg Csongrád meg-ei elnökségé-
a kiküldött meghívó, s majd nek a Magyar Szocialista 
a fényesen, ékesen megnyíló Munkáspárt Csongrád me-
őszibarack- és virágkiállítás gyei párt-végrehajtóbizottsá-
mögött. Ezért dicséret illeti ga és a Csongrád megyei tá-
ti rendező szerveket n á c 8 végrehajtó bizottsága a 

De nem lehet figyelmen kí- "partnere* és nem a tanács 
vül hagyni a rendező szer- szakigazgatási szervei, 
veknek a meghívón feltünte- Nagyobb politikai tájéko-
tett sorrendiségét, mert ez zottságra volna szükség, s 
így politikai ügyetlenség és még a meghívók készltése-
egy kicsit sértő a Hazafias kor sem mellőzhető Ilyen 
Népfront megyei és városi "apróság*, 
elnökségeire is. k . k . 

A levelet 14-en írták alá 

»Van egy öreg házaspár a 
Hétvezér utcá 54. alatt. 
Mindketten 88 évesek és már 
több mint 60 éve házasok, 

északkeleten valamivel 10 ablakaik előtt két méterre 
fok alá A viszonylag hűvös 
éjszaka után a nappali hő-
mérséklet országszerte 23— 
26 fok körül alakul kl, ami 
a kellemes nyári napok kí-
vánatos hőmérsékleti szintjé-
nek felel meg. Az erős nap-
sugárzás ugyanakkor jó vi-
szonyokat teremt a fürdő-
zéshez is. (MTI) 

a Gál utca 4/a és 4/b lakói, nagyon rendes emberek, ke-
Arról panaszkodnak, hogy tessék fel őket. Siessenek, 
labdajáték számára pályát mert a néni már nagyon be-
építenek közvetlenül házaik teg... K. L.*. 
mellett. Ügy hallották, hogy 

Kitüntetett orvosok 

Hagyar-osztrák 
növényvédelmi 

egyezményt írtak alá 
Keserű János földműve-

lésügyi miniázterhelyettes és 
dr. Simon Koller, az Osztrák 
Köztársaság budapesti rend-
kívüli követe és meghatal-
mazott minisztere magyar— 
osztrák növényvédelmi 
egyezményt írt alá kedden 
Budapesten. Az egyezmény 
alapján a két ország nö-
vényvédelmi szervei az ed-
diginél szorosabb kapcsola-
tot teremtenek egymással. 
(MTI) 

Már elkéstem: a levél ér-
. „ , kezése nap jón meghalt Né-

meth István bácsi drága, jó 
veszik körül a játékteret felesége. Az öreget egyedül 

A helyszínen az említett találtam a lakásán és szomo-
reszt már salakozzak, 6 a rtan m e s é l t e el, hogy egy 
felsővárosi templom oldalá- gyönyörű házasélet ért véget 

w ^ h k ^ L ^ T j ? ^ -Tíz évig udvaroltam a fe-
továbbképzeserol van szó. , k naevon sreret-
Valóban, korábban tervbe í J S f f J ™ ^ . ^ P ? ? " . 
vették az említett dróthálót ^ J f ^ l ^ J ^ ^ l mert hatonának kellett men-

nem, s tulajdonképpen több de azt is megtudtam az ille-
tékesektől, hogy a jogos pa- ^ 7Q ^ t t k együtt, 
naszok nyomán a szükséges Most a gyerekek, unokák Be-
kerítést 8 méterrel távolabb gítenek nekem, nem hagy-
helyezik el. Ez már a levél-
íróknak ls megfelelő: a kér-
dés megoldódott 

* 

A Hajnóczi utca 26. szám 
alatt nincs házfelügyelő. Mé-

nak egyedül. Több mint 500 
forint nyugdíjam van, jól 
megélek és ez a látogatás is 
nagyon jólesett . . .* 

Apró panasz, de bántja a 
József Attila sugárút 32. 

gis rend van a házban, csu- szám alatt Sz. Jánosékat. Az 
pán egy-két lakó között tá- ablakuk elótt a járda mellett 
mad nézeteltérés. Hárman csatornalefolyó van és a 
panaszkodtak a negyedikre. 
A levélírók jogosan kifogá-
solják, hogy az egyik fiatal 
ember az udvarban püfögteti 
motorját, s ez többször elő-
fordult Amikor V. Györgyné 
szólt neki, akkor az ifjú mo-
toros gorombán válaszolt 

szomszédos házban lakó F. 
Ferencné oda önti a szenny-
vizet Ez ilyenkor nyáron 
nagyon kellemetlen szá-
mukra és hiába szóltak szé-
pen, csúnyán ls a szom-
szédnak, nem tesz ele-
get kérésüknek. Pedig lakó-

A Figyelőben olvastuk 

Kell-e még mangalica a szalámigyártáshoz? 
Közismert tény, hogy a nak más az íze, szaga, színe, Exportállak annakidején 

magyar szalámi világhírű, s rugalmassága, mint a kiváló (1938-ban) évi 50 vagonnal, 
hogy a szalámi nyersanyaga magyar szaláminak, főleg 
a mangalicasertés húsa. Ha ezért mert nem mangalica-
tehát a mangalicasertés hú- 6ertés húsa a nyersanyaguk, 
sából nincs elegendő, veszély Vigyázzunk, mert a szom-
fenyegeti a magyar szalámi szédos országok (Jugoszlávia, 
világhírét és exportját Ausztria) a világpiacon a 

A múltban a hazai sertés- mangalicasertés-húsból ké-
állomány 90 százaléka man- szí tett szalámit árusítanak, 
galicafajta vol t Ennélfogva A pártkongresszus kimond-
a szalámigyártáshoz korlát- ta, hogy a hústermelés fő-
tan mennyiségű nyersanyag- kozására a hússertést kell 
gal rendelkeztünk. A leg- előtérbe állítani, A hússer-
utóbbi sertésszámlálás ada- tés mellett azonban gondos-
tai szerint azonban a man- kodni kell a szalámigyártás 
galicaállomány aránya 8V» alapanyagának termelésé-
százalékra csökkent. Emiatt ről is. 

1961-ben és 1962-ben pedig 
évi 300 vagonnal. Az export 
tehát a háború előtti mennyi-
ség hatszorosára emelkedett. 

Belföldön eladtak a felsza-
badulás előtt évi 150 vagon-
nal, mostanában pedig 350 
vagonnal, a belföldi fogyasz-
tás tehát több mint kétszere-
sére emelkedett. 

E nagy fejlődésnek ter-
mészetesen előfeltétele volt 
a sertéstenyésztés megfelelő 
növekedése. A mangalicaál-
lomány alakulása ebből a 
szempontból alárendelt jelen-

nyugtalanít a kérdés: lesz-e Keves olyan világhírű és tóségü, mert a mai technoló-
olarronrt rv m o n d a i i o n c o r t ó c a Ár tó l r ap c n ű o i o l i f ó r - o ' I elegendő mangalicasertés a értékes specialitása van ha-
jövőben a 8aaiámigyártás- zánknak mint a magyar sza-
hoz? lámi; vigyázzunk tehát féltő 

Régente a szegedi szalámi- gonddal a színvonalra és híz-
gyár — amelyet 50 éven át laljunk erre a célra manga-
vezettem — csaknem kizá- licasertést. 
rólag szalmán pörkölt bőrű M<* Jenő 

s s r s r s a && íí A S Z E R K E S Z T Ő S E 
zamatja van a pörkölt ser- M E G J E G Y Z É S E 
tésnek, mint a kopasztott- Hazánkban a felszabadulás 
nak. A mai viszonyok között elött a Szalámigyártás maxi- „ 
megfelelne az olajjal pörkölt máliían évi 200 mgont in a. hazai sertéstenyésztés ed-
mangahca is. Daniaban min- e l E z a m e n n y i s é g 1961-ben dig is gondoskodott és a jö-
den sertést pörkölnek. ^ és 1962-ben több mint há- vőben is gondoskodik majd 

Az olaszok, dánok kitűnő romszorosára: 650 vagonra megfelelő tertés-alapanyag-
ezalármt készítenek, de an* emelekedetL ról a szalámigyártás részére. 

giávál hússertésfajtákból és 
mangalica keresztezésekből 
is kiúáló minőségű szalámit 
gyártanak — kisebb költség-
gel. 

Élelmiszeripari szerveink 
még egy szalámigyár építését 
tervezik a harmadik ötéves 
tervben, tehát a szalámigyár-
tás növekedni fog! 

A szalámigyártás miatt te-
hát nyugtalanságra ok nincs. 

Mint már jelentettük, Sem-
melweis Ignác születésének 
145. évfordulója alkalmából 
Kiváló orvos kitüntetést ka-
pott Szegedről dr. Petri Gá-
bor egyetemi tanár, a Sze- intézet vezetője kapott, 
gedi Orvostudományi Egye-
tem I. számú sebészeti klini-
kájának Igazgatója és dr. 
Vetró János, a szegedi 
KÖJÁLL igazgató főorvosa. 
Dr. Szilárd János, a Szegedi 
Orvostudományi Egyetem 
ideg- és elmeklinikájának ta-
nársegéde Érdemes orvos ki-
tüntetést kapott 

Dr. Petri Gábor 

A neves szegedi professzor 
közvetlenül a felszabadulás 
után került Szegedre, s 1958 
óta vezetóje az I. számú se-
bészeti klinikának. Sokan 
tudják róla, nagy hivatali 
elfoglaltsága mellett is min-
dig szakít időt arra, hogy 
különböző társadalmi tiszt-
ségekben a közösságért dol-
gozzon. Jelenleg is Csongrád 
megye egyik országgyűlési 
képviselője. 

Talán szerénységből nem 

valósulhattak volna meg a _ Amikor hazatértem — 
beosztottak áldozatos, oda- mondja —, már eljuttatták 
adó munkája nélkül, s így az lakásomra az Érdemes orvos 
ő munkájukat is dicséri az a kitüntetést. Ennek azért örül-
kltüntetés, amelyet most az tem különösen, mert úgy ér-

zem, hogy az a társadalmi 
munka, amelyet a Szegedi 

Dr. Vetró János Orvostudományi Egyetem r 
végeztem, lényegében min-

Jelenleg társszerzőként dol- dig összefüggött a szakmém-
gozik a "Higiénés vizsgálatok mai, az orvosképzéssel, a be-
a Tisza szegedi szakaszáról* tegellátással és más egészség-
című tanulmányon. Az utol- ügyi problémák megoldásá-
só vizsgálatok eredményeit Val is. Az egészségügy érde-
összegezi. kében közvetve kifejtett tár-

Dr. Vetró János negyedév- sadalmi munkának megbe-
százados orvosi működése . psülését is látom most e ki-
szoros kapcsolatban éli Sze- tüntetésben. 
ged közegészségügyi helyze-
tének javulásával. A mikro-
biológiai, majd a közegész-
ségtani intézet orvosa volt. 
1950-től az Országos Köz-
egészségügyi Intézet osztály-
vezetőjeként a szegedi vizs-

Dr. Szilárd János a továb-
biakban a szovjetunióbeli ta-
pasztalatokról szólott. El-
mondta, hogy a szovjet ideg-
és elmegyógyészok negyedik 
kongresszusán mintegy há-
romezren vettek részt. Vala-

megalakulésa óta vezeti a 
szegedi intézetet. 

Munkásságának legszebb 
állomásai közé tartozik a sze-
gedi KÖJÁLL tervezése, 

P V H H H ^ H ^ ^ H megszervezése, a fertőtlenítő 
beszélt arról, milyen sok ezer intézet újjáépítése. Az ő el-
műtétet végzett már a veze- képzelései szerint kezdik 
tése alatt álló klinikán, mi- m a j d építeni a harmadik öt-
lyen új gyógyító módszere-
ket honosított meg, de tud-
juk, hogy gyógyító kése so-
kaknak adta vissza egészsé-
gét. A professzor inkább ar-
ról adott tájékoztatót, ho-
gyan fejlődött a sebészeti 
klinika az elmúlt években. 
Elmondta, hogy bővült az 

gálóállomáí. vezetésével bíz- m e i e u r ó a i n 6 p i d o m o k _ 
ták meg. 1955-től, a KÖJÁLL r a t i k u s o r s z á g k ü id öttséggel 

képviseltette magát. A beve-
zető előadást maga a szovjet 
egészségügyi minisztet tar-
totta "Az ideg- és elmegyó-
gyászat helyzete és fejlődése 
a Szovjetunióban* címmel. E 
tény is azt mutatja, hogy a 
Szovjetunióban megfelelően 
megbecsülik ezt az orvosi te-

éves terv első éveiben az r ü l e t e t E r r ő , gy 6 l 5 Ő d t ü n k m e g 
Újszegeden megnyíló modern 
KÖJALL-t. 

Oktató és vezető. Keze 
alatt a közegészségügy lel-
kes híveinek nemzedéke nőtt 

korszerűen felszerelt intéze-
teik meglátogatásakor is. Azt 
tapasztaltuk, hogy náluk az 
ideg- és elmegyógyászat je-

, , , lentős helyet foglal el az or-
fel Sok-sok munkaval, fá- v o s t u d o m á n y i s z a k o k k ö zött . 
r a d s á g g a l . o k r a . m e g g y ő z ő 

ágylétszám, s a sebészet sok 
új sjtakágát vezették be. Töb-
bek között művese-állomást 

Dr. Szilárd János 

— Remélem, hazánk ideg-
gyógyászata is lépést tud tar-
tani a fejlődéssel. Jelenleg a 
Dél-Alföld egész területéről. 
Bajától, Kecskeméttől Gyu-
llág kezelünk betegeket. In-
tézetünk megfelelő fejleszté-
se nélkül nehezen tudunk 
már eleget tenni megnöveke-
dett feladatainknak. Szovjet-

szóval érvényesítette — a 
dolgozók érdekében — elkép-
zeléseit. Orvosi munkásságát 

x, i i . j l a dolgozók jobb munkakö-
állftottak fel, s nagy fejlodes- rülményeiért, szociális hely-
nek indult a klinikán a mell- é tének javításáért fejtette 
kasi sebészet. Ma mar el- ^ 
mondhatjuk, hogy szív- és 
tüdőműtétek után sok százan 
távoztak gyógyultan ebből az 
egészségügyi intézményből is. Személyesen nem lehetett unióbeli tapasztalataink is 

Az új feladatoknak megfe- jelen a megtisztelő kitünte- megerősítettek abban a gon-
lelően nőtt az itt dolgozó or- tés átadásának hivatalos ün- dolatban, hogy intézetünk 
vosok száma, nagymérték- népségén. Néhány nappal fejlesztésére vonatkozó ki-
ben korszerűsítették labora- előbb ugyanis a Szovjetunió- vánságunkat a szocialista 
tóriumaikat, amelyek a gyó- ba utazott, ahol Moszkvában egészségügyi szemlélet, a tu-
gyító és a kutató munkához hattagú magyar küldöttség dományos kutatási és gyógyí-

tagjaként részt vett a szovjet t á s l lehetőségek kiterjedése, 
ideg- és elmegyógyászok IV. egyformán indokolttá teszik, 
kongresszusán. ö . L. 

egyaránt sok segítséget nyúj-
tanak. A professzor hangsú-
lyozta, hogy az elmúlt évek 
nagyarányú fejlődését sok-
ban elősegítette az Egészség-
ügyi Minisztérium erkölcsi 
és anyagi támogatása. 

Dr. Petri Gábor tájékozta-
tott arról, hogy az általános 
sebészképzésen túl a klinikán 
nagy gondot fordítanak arra, 
hogy az orvosok részletes ki-
képzést kapjanak egy-egy 
speciális sebészi munkaterü-
leten is. Mindezt elősegítik a 
dolgozók bel- és külföldi ta-
pasztalatcsere látogatásai és 
tanulmányútjai, amelyek év-
ről évre gyakoribbak. 

Amikor távoztam a fehér-
köpenyes embereknek ebből 
a "birodalmából/*, a profesz-
szor még figyelmeztetett: a 
klinikáján elért sikerek nem 

Megjelent a Társadalmi Szemle 
július! száma 

"összefogni a fegyverek prózairodalmunk -fejlődésé-
nélküli világért*! ez a cikk ről. A mezőgazdasági tudo-
vezeti be a Társadalmi mányos kutatás helyzetét és 
Szamle legújabb, gazdag tar- feladatait elemzi dr. Sós 
talmú számát. A cikk szerző- Gábor. Randé Jenő írása 
je Pálfy József. Kalmár összehasonlítja a kapitaliz-
György tájékoztatást ad az mus "fényességét* a szocia-
afrikai összefogás antikolo- lizmus állítólagos "szürke-
nialista erőinek nagy jelen- ségé«-vel. Lehel Miklós ösz-
tőségű Addisz Abeba-i csúcs- szefoglalót ad a Democratie 
találkozójáról. "Regény — Nouvelle-nek a gaulleizmus 
valóság — világnézet* cím- öt esztendejéről szóló külöa-
mel Tóth Dezső írt cikket számáról. 


